
مجید عشقی به عنوان سیزدهمین رئیس سازمان بورس تاریخ اقتصاد 
کشور پس از افشای وام میلیاردی اعضای هیئت مدیره بورس از سمت 
خود استعفا داد و به جمع یاران رفته دولت سیزدهم پیوست؛ هرچند 
احتمالًا نام او نه در کنار شــهیدان خدمت بلکه شاید هم ردیف جواد 

ساداتی نژاد وزیر جهادکشاورزی درج شود. 
با اســتعفای عشقی بازار ســرمایه، روزی مثبت را شــروع کرد اما 
رفته رفته هرچه به ظهر نزدیک تر می شــدیم صف فروش دســت بالاتر را 
می گرفت. آنچه کارشناسان بازار سرمایه بر آن اتفاق نظر دارند اینکه بیش 
از تغییر مدیریت بورس، شاخص هایی مثل قیمت ارز نیمایی و نرخ بهره 

بانکی بر بازار اثر دارد.
عشــقی دانش آموخته مدیریت دانشــگاه امام صادق و دانش آموخته 
دکتــرای مالــی از دانشــگاه پیام نور تهــران اســت. او پیــش از این در 
شــرکت های تامین سرمایه لوتوس پارسیان و سرمایه گذاری نور دنا عضو 
هیئت مدیره بوده و بیش از 20 ســال سابقه فعالیت در بازار سرمایه دارد. 
او از مهر ســال ۱۴00 به سازمان بورس رفت تا یکی از شعارهای مرحوم 
ابراهیم رئیســی که ثبات و آرامش در بورس بود را محقق کند. عشقی در 
اولین اقدام خود معاون نظارت بر نهادهای مالی، معاون اجرایی و معاون 

حقوقی را تغییر داد تا طرحی نو دراندازد.
عشــقی در حالی بورس را تحویل گرفت که شاخص کل بورس تهران 
تــا خرداد ۱۴00 در حدود  یک میلیون و ۱۶0 هزار واحد بود. با روی کار 
آمدن دولت مرحوم رئیسی شاخص کل به 2۴۵ هزار واحد رسید که رشد 

2۱ درصدی را نشــان می داد اما به یکباره ســیر نزولی آغاز شد و تا پایان 
همان سال ۴0 هزار واحد سقوط کرد. در پایان بهار سال ۱۴0۱ شاخص 
کل بــورس به یک میلیون و ۵۳۹ هزار واحد رســید که نشــان از بازدهی 
منفی ۱2/۶ درصد داشــت. این روند در پایان تابســتان به یک میلیون و 
۳۵۵ هزار واحد و افت منفی ۵ درصد رســید. در پاییز اما شــاخص رشد 
کرد و در پایان آذر به یک میلیون و ۴۹۶ هزار واحد رسید و ۶ درصد صعود 
کرد. در پایان زمستان سال ۱۴0۱ نیز  شاخص به یک میلیون و ۹۶0هزار 
واحد رســیده بود. این روند در سال ۱۴02 نیز ادامه داشت و در پایان آن 
سال به 2 میلیون و ۱۹۵ هزار واحد رسید تا بازدهی اسفند به مثبت ۵/۹ 

درصد برسد.
وضعیت بورس و سهام پاییز سال ۱۴0۱ چنان آشفته شده بود که خبر 
استعفای مجید عشقی نیز به گوش رسید اما گویا شورای عالی بورس با 
این اســتعفا مخالفت کرد. پس از آن بود که ســازمان بورس از طرحی با 
عنوان »سهام یار« رونمایی کرد تا فروش سهام را کنترل کند اما این طرح 

نیز اسیر دستورالعمل های دولتی شد و کارایی چندانی نداشت.
اعتراضات سهام داران بیشتر و بیشتر شد تا اینکه یک بار دیگر موضوع 
اســتعفای عشقی مطرح شــد اما در مهر سال ۱۴02 ســازمان بورس و 
پلیس امنیت اقتصادی فرماندهی انتظامی تفاهم نامه ای را امضا کردند 
که تا به گفته عشقی اراده ای ایجاد شود تا به ۵0 میلیون نفری که درگیر 
بازار ســرمایه هســتند کمک شــود. هرچند اوضاع بورس از حالت قبل 
خارج نشــد اما در فروردین امسال شورای عالی بورس به ریاست احسان 
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مجید عشقی از سازمان بورس استعفا داد؛ اتفاقی که به دلیل شبهه در 
گرفتن وام از ســوی او رخ داد اما حالا باید منتظر روزها و اتفاقات تازه در 
بورس باشــیم. هرچند احمد بیات، کارشناس بازار سرمایه در گفت وگو 
با »هم میهن« روند این سازمان را مستقیماً به عملکرد رئیس آن مرتبط 
نمی دانــد اما می گوید بورس دیگر تحمل آقای عشــقی را نداشــت و در 

مجموع رفتن ایشان را برای بازار بورس اتفاق خوبی می داند.

Ó استعفایرئیسسازمانبورسچهتاثیریبرروندبازارمیگذارد؟
اعتقاد شخصی من این است که روند بازار بورس را نمی توان مستقیم به عملکرد 
رئیس سازمان ربط داد، اگرچه بی اثر نیست به هرحال تصمیمات و رایزنی های 
او در موضوعات مختلف اقتصادی به صورت غیرمستقیم اثرگذار است اما اینکه 
انتظار داشته باشیم با آمدن فلان فرد بازار بورس صعودی و یا نزولی شود، انتظار 

مهدی افنانی از کارشناسان بازار سرمایه و بورس عملکرد مجید 
عشــقی در ســازمان بورس را در مواقع بحرانی و حساس موفق 
نمی داند و معتقد اســت او با اعلام نکردن اسامی افراد متخلف 
عملکرد خوبی نداشت و کارنامه ضعیفی از خود به جا گذاشت. 
افنانی همچنین به ماجرای ترور اسماعیل هنیه اشاره می کند و 
می گوید عشقی نتوانست این بحران را در بورس مدیریت کند و 
در دوره او بــود که بازار بورس به پایه ثابت مناظرات اقتصادی و 

سیاسی کشور تبدیل شد.

Ó ارزیابیشماازکارنامهدوسالهآقایعشقیچیست؟
بایــد از دو جهت به ایــن موضوع نگاه کرد؛ یــک بخش از نظر 

عملکرد حاکمیتی است که ایشان پیگیری های خوبی انجام 
داد مانند بحث خودروســازان و قیمت خــوراک که با وزارت 
صمــت و وزارت نفت و هیئت دولت نیــز رایزنی و پیگیری 

خوبی انجــام داد که باید به خاطر آن از آقای عشــقی 
تشــکر کنم. امــا در چند مورد دیگر کــه آخرین آن وام 

میلیاردی بود کارهایی کردند که خارج از وظایف سازمان 
بود، بزرگتریــن ایرادهایی کــه می توانم بگیرم 

یکی اینکه بعد از ترور اسماعیل هنیه، 
ایشان در سازمان بورس خیلی دیر 

اقدام کرد و حتی من شــنیدم که 
آقای عشــقی در دفتــرکار خود 
نبودنــد، به هرحــال مســبوق 
به ســابقه اســت که برخی از 

منطقی و بجایی نیست و باید همه عوامل را با هم دید. اگرچه همین امروز)شنبه( 
نیز با شنیدن این خبر شاهد بازار خوبی نیستیم ولی شاید بازار منتظر این است 

که ببیند رئیس بعدی بورس کیست تا واکنش نشــان دهد و این اثر روانی 
کوتاه مدت آن است، در بلندمدت نیز هر فردی که در رأس هیئت مدیره 
سازمان قرار می گیرد به صورت غیرمستقیم و با رایزنی های خود می تواند 

تاثیر مثبت بگذارد و مثلًا تصمیمات خلق الساعه دولت را خنثی کند. 
Ó بورسدوســالپیشکهآقایعشــقیآمدچهانتظاریازاو

داشت؟
قطعاً اگر از بازار بپرسید عملکرد ایشان را منفی می دانند؛ به خصوص 

بعد از حواشی ای که درباره ماجرای گرفتن وام پیش آمد، بازار 
بورس از ابتدا نیز نگاه خوب و خوشی به آقای عشقی 

نداشــت و حاشیه ها نیز این نگاه را نسبت به او 

مســئولان در مواقع بحران حضور ندارند مثلًا در جایی از کشور سیل 
می آمد اما مســئول مربوطه می گفت به من اطلاع ندادند، در صورتی 
که مسئولین هستند تا بحران ها را حل کنند. متاسفانه در بحران هایی 
که در این مدت در بورس و بازار سهام به وجود آمد خیلی دیر اقدام شد 
که باعث زیان گردید. مورد دیگر اینکه به نظر رسالت سازمان برای آقای 
عشــقی جا نیفتاده بود و مشخص نبود. درست است که آقای عشقی 
به خاطر ریــزش بورس به مجلس رفت و گزارش داد ولی گفت که من 
اسم هیچ کس را اعلام نمی کنم. مستحضر هستید تمام کسانی که در 
این بازار کار می کنند این تجربه را دارند که اگر کوچکترین اشــتباهی 
در روند بورس داشــته باشند سریع از ســازمان با آنها تماس گرفته 
می شود و حتی کد آنها مسدود می شود اما چطور می شود که 
رئیس سازمان اعلام می کند که من نمی دانم و نمی توانم 
اطلاعات بدهم، چرا؟ برای من این سوال پیش آمده که 
آقای عشقی از فرد خاصی طرفداری و حمایت می کرده 
اســت؟ اصولًا رسالت ایشان نگه داشــتن و پویایی بازار 
بوده و یا سود عده ای خاص؟ این موضوع مهمی است 
که به نظر من کیفری است و باید در قوه قضائیه بررسی 
شــود. درســت اســت که بحث وام میلیاردی 
تخلف بوده و اما تیشــه اصلی به ریشه 
سازمان بورس وقتی خورده شد که 
گفتند نمی توانیم اسامی را اعلام 
کنیم و ســوال من این است که 
چرا نمی شد اعلام کنند؟ در 
نهایت من عملکرد ایشــان 

منفی تر کرد. در دو سال گذشته بسیاری از عوامل دست به دست هم داد تا شاهد 
بازار خوبی نباشیم و همه افرادی که در بورس سرمایه گذاری کرده بودند متضرر 
شدند، به همین دلیل انتظار این است که روند تغییر کند و شرایط عوض شود و 
همه اینها بستگی به این دارد که رئیس جدید سازمان بورس چه کسی خواهد 
بود. البته بسیاری بعد از تغییر دولت این انتظار را داشتند که در سازمان بورس 

تغییراتی رخ دهد که شرایط به اینگونه پیش رفت که آقای عشقی استعفا داد. 
Ó پــسمعتقدیدکهبههرحالآقایعشــقیبایدازســازمانبورس

میرفت؟
بله، در مجموع رفتن ایشــان را برای بــازار بورس اتفاق خوبی 
می دانم. بورس دیگر تحمل آقای عشقی را نداشت، هرچند 
باز هم می گویم به نظر شــخص بنده اینکه چه کسی در رأس 
سازمان بورس باشــد را نمی توان عامل صددرصدی روند بازار 
دانست اما به هرحال یکی از عوامل مهم و مؤثر بازار و حفظ منافع 
سهامداران بورس است. با تغییر دولت، بازار و بورس این انتظار 
را داشــت که در سازمان بورس تغییرات رخ دهد و شاید دولت 
چهاردهم کمی صبوری کرد که این اتفاق به این شکل 

بیفتد که افتاد. 

را شایســته بازار بورس ندیدم و به آقای عشقی نمره قبولی نمی دهم و 
واقعاً در دوره او بیشــترین بحران ها را داشتیم و بازار بورس به پایه ثابت 
مناظرات اقتصادی و سیاســی کشــور تبدیل شده بود که این بدترین 
اتفاق برای بورس است چون ثبات خود را از دست داده بود و اقداماتی 
که ســازمان بورس به عنوان متولی باید انجام می داد را از تیم ایشــان 

شاهد نبودیم.
Ó چندنمونهازبحرانهایدورهآقایعشقیرامیگویید؟

در ابتدای حضور ایشــان دستورالعملی برای نرخ خوراک آمده بود که 
شفاف به بازار اعلام نشد و تنها عده ای خاص از آن اطلاع داشتند و از 
بازار خارج شدند و مدت ها بعد این دستورالعمل را اعلام کردند که عین 
تخلف اســت و نشان داد که بازار شفاف نیست و بازار در دست عده ای 
خاص برای منافع شــان بود. همچنین بحث ترور آقای هنیه تبدیل به 
بحران بزرگی برای کشور شد. ما در دوره های پیش دیدیم وقتی سردار 
سلیمانی ترور شد، فردای آن روز سازمان بورس اقداماتی انجام داد که 
آرامش را به بازار برگرداند اما در دوره آقای عشقی تا دو روز هیچ خبری 

نبود و بعد از آن یک دستورالعمل صادر شد.
او در دوره خود به مجلس و کمیسیون اصل ۹0 رفت اما نتوانست از بازار 

بورس دفاع کند و متولی خوبی برای بازار باشد.
Ó پساگربحثوامهمپیشنمیآمداوبایدمیرفت؟

برآورد من این اســت که تیم اقتصادی دولت چهاردهم نمی توانست با 
این بازار سهام به جایی برسد. قرار بود مازاد دارایی های خودروسازان و 
بانک ها در بورس عرضه شود که هیچ کدام اینها با تیم قبلی که فقط به 
فکر خودش بود انجام پذیر نبود. رئیس بعدی باید خیلی شفاف عمل 
کند و بداند اگر نامه ها و دستورالعمل ها بعد از ماه ها به گوش بازاری ها 
برســد تخلف اســت، موضوع دیگر اینکه اعتمادی که از بــازار رفته را 
برگرداند و بورس فردی را می خواهد که شهرت خوب و پیشینه مناسبی 
داشته باشد. همچنین رئیس جدید باید مقید به قوانین و مقررات باشد 
و از همه مهمتر رسالت خود را اعتلای بازار بورس بداند و نه ایجاد درآمد. 
من امیدوارم تیم بعدی که بر ســر کار می آید باید بداند به کجا می آید و 

بداند چه کاری باید انجام دهد و آن را درست انجام دهد.

بورس دیگر تحمل آقای عشقی را نداشت

عملکرد عشقی شایسته بورس نبود

احمدبیاتکارشناسبازارسرمایه:

مهدیافنانیکارشناسبازاربورس:

 عشقی سازمان بورس را 
تبدیل به مانع کرده بود

پیشتر نیز بنا به روایت هایی آقای عشقی از سمت 
خود اســتعفا داده بــود اما علنی نشــد و اکنون 
دریافت وام های نجومی با شرایط ویژه رفتن ایشان 
را پررنگ تر کرد و نشــان داد شخص یا اشخاصی 
که به عنوان رئیس، هیئت مدیره ســازمان بورس 
و یــا افرادی که در شــورای عالی بــورس انتخاب 
می شــوند باید حســن شــهرت، تخصص لازم و 
ویژگی های متناسب با برآورده کردن خواسته های 

ذی نفعان بازار را با شهامت داشته باشند.
در بند 8، ۹ و ۱۱ماده ۷ قانون بازار اوراق بهادار 
به صراحت این موضوع را قید می کند که وظیفه 
ســازمان بورس و رئیــس آن کــه نماینده هیئت 
مدیره ســازمان است می بایست از وقوع تخلفات 
و تصمیماتــی که منجــر به خدشــه وارد کردن به 
منافع ســهام داران اســت، جلوگیری کند؛ مانند 
نرخ خوراک پالایشــگاه ها و پتروشیمی ها. حتی 
در قیمت گــذاری دســتوری که در دســت دولت 
است و بورس کاری نمی توانست انجام دهد باید 
به صورت شفاف و علنی برخورد می شد نه اینکه 
صرفاً با نوشتن یک نامه و در اتاق های سربسته از 
بورس دفاع کنند و در نهایت بگویند کاری از دست 

ما برنیامد.
در دوران تصدی گــری آقای عشــقی کارنامه 
بســیار ضعیف  را شــاهد بودیم و می توانم بگویم 
بیشــترین بلایا و تصمیمات ذینفعانه دولت علیه 
منافع ســهامداران خــرد در بورس اتخاذ شــد و 
هیچ گونــه ترتیب اثری نیز داده نشــد. همچنین 
در زمان آقای عشــقی ممانعت هایی در توســعه 
بازار بورس انجام شــد. تشــکل های خودانتظام 
که می توانســتند بلندگوی تریبون هــای قانونی 
برای اســتیفای حقوق باشند با مخالفت شدید و 
سرسختانه ایشان در سازمان بورس مواجه شدند 
و آقای عشقی اعتقاد داشتند ما به تنهایی از عهده 
آن برمی آییم و لزومی به ایجاد تشکل نمی دیدند. 

اگر مقایســه کنیــم، کلیه صنوف و مشــاغل 
نه تنها در یک شهر بلکه در اقصی نقاط ایران یک 
اتحادیه یا صنف دارند و باید اتحادیه داشته باشند 
کــه از منافع آنها دفــاع کنند و یا نــکات آنها را به 
تصمیم گیران بالادســت منتقل کنند اما در زمان 
تصدی آقای عشقی در سازمان بورس در خصوص 
اتحادیه مســتقل به شــدت مخالفت می شــد تا 
در کنــار دو کانون کارگــزاران و کانــون نهادهای 
ســرمایه گذاری، منافع صنفی خود را پیگیری و 

دنبال کنند.  
بورس، ذینفعان متعدد، سهامداران حقیقی، 
مشــاوران  و  ســبدگردانان  مالــی،  نهادهــای 
ســرمایه گذاری و... دارد که هر کدام برای توسعه 
بازار ســرمایه نباید با مانع ســازمان بورس مواجه 
شــوند که متاســفانه در زمان تصدی ایشان خود 

سازمان بورس به بزرگترین مانع تبدیل شده بود. 
در مجمــوع بنــده کارنامه آقای عشــقی را نه 
ضعیف بلکه بسیار ضعیف می دانم و امورات جاری 
که انجام شد جزو شــرح وظایف اولیه و بدیهیات 
سازمان بود. نکته بسیار منفی دیگر کارنامه ایشان، 
احاطه و تسلط یافتن دولت در بازار سرمایه بود به 
ترتیبی که حتی ســازمان بورس به یک معاونت و 
یا بخش داخلی وزارت اقتصاد تبدیل شده و جزو 
دولت محسوب می شد. به خاطر داریم در موضوع 
نرخ خوراک پتروشیمی ها وقتی صحبت این شد 
که حداقل اسامی استفاده کنندگان را اعلام کنید، 
آقای عشقی به شدت اعتقاد داشت که افشای این 
اطلاعات مشــکلی را حل نمی کند در صورتی که 
ذینفعان بازار به حق انتظار داشتند که حداقل این 
موضوع مورد پیگیری قرار بگیرد اما بنا به خواست 

ایشان کاری صورت نگرفت.
درست است که در حال حاضر موضوع وام های 
نجومی بهانه ای شد که ایشــان از سازمان بورس 
بــرود اما جا دارد که به طــور جدی این موضوعات 
و مطالبات ذینفعان بورس و ســهامداران پیگیری 
شود و اگر احیاناً در این زمینه قصوری شکل گرفته 
مورد پیگیری قرار بگیرد و امیدوارم انتخاب مناسب 
و اصلح براســاس قانــون صورت بگیــرد، چراکه 
برخلاف نص صریح قانون اوراق بهادار که ابتدا باید 
هیئت مدیره سازمان تعیین  شود و از بین آنها رئیس 
انتخاب گردد امــا در دو دوره گذشــته به صورتی 
عمل شــده که ابتدا رئیس سازمان بورس انتخاب 
شــده و او هیئت مدیره متناسب با سبک و سیاق 
کاری خود را معرفــی می کند که یک خلأ قانونی 
است که امیدوارم این روند متوقف شود و افرادی که 

دارای حُسن شهرت هستند انتخاب شوند.
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